

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN BAGI JAWAB LISAN
DEWAN RAKYAT MALAYSIA

PERTANYAAN : JAWAB LISAN

DARIPADA : TUAN KHAIRY JAMALUDDIN [REMBAU]

TARIKH : 11 JULAI 2019

SOALAN

Tuan Khairy Jamaluddin [Rembau] minta **MENTERI LUAR NEGERI** menyatakan apakah kedudukan rasmi Malaysia ke atas Kerangka Kod Tata Laku (CoC) di Laut China Selatan antara ASEAN dan China serta adakah terdapat apa-apa perubahan pendirian Kerajaan terhadap CoC tersebut.

JAWAPAN

Tuan Yang di-Pertua,

Saya mengucapkan terima kasih kepada Yang Berhormat Rembau atas pertanyaan yang dikemukakan.

Tuan Yang di-Pertua,

2. Untuk makluman Dewan yang mulia ini, bagi memastikan keamanan, kestabilan dan mengelakkan ketegangan di Laut China Selatan, negara-negara ASEAN dan China telah menandatangani **Deklarasi Tatalaku Pihak-pihak Berkepentingan di Laut China Selatan**, atau dengan izin, ***Declaration on the Conduct of Parties in the South China Sea (DOC)*** pada 4 November 2002.

3. Melalui *DOC*, negara-negara ASEAN dan China bertekad untuk melaksanakan usaha-usaha bagi membina dan meningkatkan salingpercayaan serta menangani sebarang perbezaan secara aman. Malaysia kekal komited dalam memastikan pelaksanaan *DOC* sepenuhnya secara keseluruhan dan berkesan.

NO. SOALAN : 104

4. Pada masa ini, negara-negara ASEAN dan China juga sedang merundingkan **Kod Tatalaku di Laut China Selatan**, atau dengan izin, ***Code of Conduct in the South China Sea (COC)***. Sejak rundingan substantif bagi *Single Draft COC Negotiating Text* (SDNT) dimulakan pada tahun lepas, sehingga kini lima (5) pusingan rundingan telah diadakan. Negara-negara ASEAN dan China berusaha untuk menyelesaikan *first reading* bagi SDNT tersebut pada tahun ini, 2019.

5. Malaysia terus komited dan memainkan peranan aktif dalam rundingan COC bagi merealisasikan pengwujudan COC yang efektif seawal mungkin, namun berperanan sebagai “rules-based framework” yang perlu dipatuhi oleh semua pihak yang berkaitan dalam melaksanakan apa jua aktiviti di Laut China Selatan. Walau bagaimanapun COC ini bukanlah satu penyelesaian kepada tuntutan bertindih kedaulatan negara.

6. Malaysia turut berpendirian bahawa dokumen COC yang efektif perlu merangkumi elemen-elemen yang mengambilkira kepentingan dan hak semua pihak terutamanya dalam memastikan kedaulatan negara tidak tergadai.

Sekian, terima kasih.